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W maju 2016 roku Pragę-Południe obiegła in-
formacja, że bazarek Rogatka został zamknięty. 
Mało kto wierzył, że powróci. A jednak. Odmie-
niony, z nową formułą, niebawem będzie miej-
scem nie tylko zakupów, ale także towarzyskich 
spotkań. I co najważniejsze, każdy z nas może 
przedstawić swój pomysł na reaktywację miejsca 
dzięki trwającym konsultacjom społecznym. 

Urząd Dzielnicy Praga-Południe zachęca do 
wspólnego zaprojektowania Centrum Lokalnego 
Bazarek Rogatka i wskazania funkcji, jakie powin-
no to miejsce pełnić. Oprócz otwartych spotkań 
i dyżurów konsultacyjnych (ostatni 11 grudnia 
na terenie dawnego bazarku w godzinach 13:00-
-17:00) można swoją opinię wrazić za pośred-
nictwem strony internetowej www.konsultacje.
um.warszawa.pl do końca bieżącego roku. Istotną 
kwestią jest fakt, że pracownicy Urzędu Dzielnicy 
w swojej siedzibie przy ulicy ul. Grochowskiej 274, 
sala nr 305, planują w środę 17 stycznia 2018 r. 
w godzinach 17:00–19:00 zorganizować spotkanie 
podsumowujące konsultacje. Po zebraniu naszych 
postulatów jeszcze w I kwartale 2018 roku Urząd 
ogłosi wytyczne do konkursu architektonicznego 
na organizację placu między ulicami Mińską, Bli-
ską, Kamionkowską i Grochowską. 

Bazarek Rogatka: reaktywacja z naszym udziałem!

Co ciekawe, każdy z nas może ponadto wziąć udział 
w konkursie „Bazarek Rogatka – reaktywacja: okiem 
mieszkańca”. Więcej informacji o zabawie, w której 
najlepsze prace zostaną nagrodzone, i regulamin 
dostępne są na oficjalnej stronie internetowej Urzędu 
Dzielnicy Praga-Południe (www.pragapld.waw.pl). 

Centrum Lokalne Bazarek Rogatka zmieni się 
dzięki programowi rewitalizacji na lata 2014-2020. 
O tym, jak bardzo istotne dla mieszkańców Pragi-
-Południe jest to miejsce, świadczyły już warsztaty 
zorganizowane w 2014 roku. Z raportu stworzone-
go przez Annę Wieczorek i Joannę Stefańską wy-
nika, że bazarek był dobrze oceniany, jednak jego 
potencjał nie był w pełni wykorzystywany. Wspomi-
nany także w kontekście pomysłu ”Kamionkowskiej 

Starówki” jako element obszaru o charakterystycz-
nym dla tej części Warszawy układzie urbanistycz-
nym i funkcjach. Uczestnicy spotkań proponowali, by 
część bazarku na Bliskiej przeznaczyć na pracownie 
rzemieślników – czytamy w dokumencie „Zinte-
growany Program Rewitalizacji na lata 2014-2020. 
Raport z warsztatów z mieszkańcami i użytkowni-
kami obszaru”.

Bazarek, w formie, którą dobrze znaliśmy, został 
zamknięty po 25 latach istnienia 1 maja 2016 roku. 
Pierwszym krokiem do zmiany otoczenia było stwo-
rzenie oświetlenia. Lampy pojawiły się pod koniec 
ubiegłego roku. Kolejny krok zależy już od nas, dlate-
go zachęcamy do udziału w konsultacjach.

Olga Łęcka

Kamionek, którego dzieje sięgają średniowiecza, 
przyłączony został do Warszawy w 1891 r. Liczył 
wówczas około 100 domów, w których mieszkało 
niespełna 100 osób. Dotychczasowa wiejska osada 
była niezwykle atrakcyjnym miejscem do zamiesz-
kania, bowiem zarobek dawało rolnictwo, rybołów-
stwo oraz bliskość wiślanego szlaku handlowego 
i przeprawy przez rzekę. Prawdopodobnie budul-
cowi użytemu do zabezpieczenia wiślanego brze-
gu osada zawdzięcza swoją nazwę. Jeszcze w XVIII 
wieku na środku szeroko rozlanej Wisły znajdowała 
się duża wyspa (teren dzisiejszej Saskiej Kępy), na 
którą rybacy ze swoich osad z okolic dzisiejszej uli-
cy Rybnej przedostawali się łodziami. Ulica ma więc 
swoje oczywiste pochodzenie, które tak uzasadniał 
varsavianista Jerzy Kasprzycki: Gdy nadawano jej na-
zwę Rybna, do wody było zaledwie kilka kroków. Tuż 
po drugiej stronie Grochowskiej kończyła się szeroka 

łacha rzeczna, prastara odnoga Wisły, po której po-
zostało do naszych czasów Jeziorko Kamionkowskie. 
Jeszcze w połowie XIX wieku podczas powodzi wez-
brana woda Wisły podchodziła do Kamionka tak bli-
sko, że parostatki podpływały niemal do Grochowskiej. 
Natomiast przed I wojną światową na łasze wiślanej 
zastawiano sieci na wysokości obecnej alei Stanów 
Zjednoczonych…

Największe zmiany na Kamionku przyszły wraz 
z XIX wiekiem. Kiedy wielki przemysł na dobre za-
gościł tu, na prawym brzegu Wisły. Dzięki niemu ta 
część miasta zmieniła swoje oblicze. Ze spokojnej, 
wiejskiej osady zmieniła się w skupisko wielkich 
fabryk, a ważną zmianę przyniosło wybudowanie 
szosy brzeskiej do rogatek Warszawy jako ulicy 
Grochowskiej. Prace ziemne umocniły brzeg Wisły 
i odgrodziły jej nurt, a także mokradła i trzęsawi-
ska, które po nim pozostały – od suchego lądu. Na 
nim zaczęto stawiać coraz więcej fabryk i zakładów, 
szczególnie gdy przez Pragę zaczęła kursować regu-
larna kolej. Ostatnim wydarzeniem, które ukształto-
wało Pragę, było zbudowanie, u zarania XX wieku, 
kolejnego mostu – Poniatowskiego i melioracja 
starorzecza Wisły, na którego miejscu powstały park 
Skaryszewski, błonia stadionu i port praski. 

Kamionkowski klimat oddaje ulica Rybna, bie-
gnąca od Grochowskiej do Dwernickiego – to jed-
na z ostatnich uliczek w Warszawie z kocimi łbami, 
rynsztokiem, ruderami, warsztatami i dawnymi ha-
lami fabrycznymi. Małomiasteczkowego charakteru 

KAMIONEK. Dlaczego ulica Rybna?

cd. na str. 2

Świąt prawdziwie świątecznych, 
otulonych miłością, pachnących choinką 
i wypełnionych śmiechem najbliższych. 

Niech pierwsza gwiazdka przyniesie 
pokój i radość w sercach, 
a Nowy Rok same dobre 
wiadomości sąsiedzkie.

Redakcja 
,,Wiadomości Sąsiedzkich”

dopełniają modernistyczne kamienice z wykuszami 
i tradycyjne kapliczki ustawione w podwórkach nie-
otynkowanych kamienic. Na strychach i dachach 
radośnie gruchają stadka białych, hodowlanych go-
łębi – to nieodłączny widok Kamionka i sąsiedniego 
Grochowa. Przedwojenne domy, nowe apartamen-
towce , budynki sądu, uniwersytetu… wszystko 
obok siebie. 

Dbając o utrzymanie klimatu ulicy, staraniem 
radnego dzielnicy zamontowano oryginalne „pasto-
rały” z 1923 r. Są one zdobione charakterystycznymi 
zawijasami na szczycie. Pochodzą z sąsiedniej ulicy 
Podskarbińskiej oraz ulicy Dubieńskiej.

Ulicę Rybną na dwie części dzielą zabudowania 
zapomnianej dziś Fabryki Aparatów Elektrycznych 
Kazimierza Szpotańskiego – pioniera polskiego 
przemysłu elektrotechnicznego, założyciela fabryki. 
Niezwykła to postać, będąca przykładem postawy 
życiowej człowieka łączącego działalność zawodową, 
społeczną i patriotyczną. W 1947 r., już w niepodległej
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rzenie okręgów wyborczych zgodnie 
z interesami PiS, który poprzez komisarzy wybor-
czych mianowanych przez nową PKW będzie miał 
istotny wpływ na ten proces. Małe okręgi będą 
w nieproporcjonalny sposób faworyzowały duże 
partie. Oczywiście przede wszystkim PiS.

W tak skrojonych okręgach nawet 20% miesz-
kańców może nie mieć swoich przedstawicieli 
w Radzie Warszawy i radach dzielnic. Małe partie 
i komitety wyborców nie będą miały szans, aby ich 
kandydaci zaistnieli w samorządzie następnej ka-
dencji. Co więcej, taka preferująca przede wszyst-
kim duże partie ordynacja może doprowadzić do 
sytuacji, w której PiS, nie wygrywając wyraźnie 
w wyborach do rad i sejmików wojewódzkich, 
może w nich samodzielnie rządzić.

Dlatego tak niezwykle istotne w Warszawie jest 
zwycięstwo kandydata połączonej opozycji, który 
w realiach warszawskiego samorządu ma decy-
dujący głos w sprawach zarządzania miastem. 
Niewątpliwie wśród zgłoszonych do tej pory kan-
dydatów największe szanse na zwycięstwo w War-
szawie sondaże dają Rafałowi Trzaskowskiemu 
zgłoszonemu przez Platformę Obywatelską. Ale 
nie tylko sondaże są w tym przypadku istotne. Ten 
urodzony i wykształcony w stolicy, z krwi i kości 

Teraz Trzaskowski!
Nieuchronnie zbliżają się 
kolejne wybory samorzą-
dowe. Przezroczyste urny, 
transmisja online głosowa-
nia z każdej komisji wybor-
czej i powszechny udział 
mężów zaufania mają za-
pewnić pełną transparent-

ność i uczciwość przeprowadzanych wyborów. 
Trwa gorąca dyskusja na temat zmian w ordy-

nacji wyborczej, nowych okręgów wyborczych 
mających ograniczyć możliwości startu małym 
komitetom i partiom oraz formuły pracy komisji 
wyborczych, które będą liczyć oddane głosy. Te 
zmiany budzą jednak zastrzeżenia opozycji. 

Dotychczas okręgi wyborcze  wytyczały rady 
gmin. Teraz będą to robić komisarze wyborczy, wy-
znaczeni przez mianowaną z nadania PiS Państwo-
wą Komisję Wyborczą. Do tej pory najważniejsze 
funkcje przy przeprowadzaniu wyborów pełnili 
sędziowie. Teraz PiS proponuje, aby wystarczyło 
mieć podstawowe wykształcenie prawne, żeby 
nadzorować funkcjonowanie procesu wyborcze-
go. Szczególnie groźne dla demokracji jest two-

Co s∏ychaç w Warszawie
warszawiak jest niewątpliwie najlepiej przygo-
towanym kandydatem do pełnienia funkcji pre-
zydenta m.st. Warszawy. Płynnie mówi pięcioma 
językami, poza Uniwersytetem Warszawskim skoń-
czył studia na Oxfordzie i dwóch innych uczelniach 
zagranicznych. Cały czas oprócz bycia politykiem 
prowadzi także zajęcia ze studentami, ma stały 
kontakt z młodzieżą, która zawsze chętnie poma-
gała mu we wszystkich dotychczasowych kampa-
niach. Zna jej problemy i pomysły na to, co zrobić, 
aby Warszawa dynamicznie się rozwijała zgodnie 
z współczesnymi trendami. Rafał Trzaskowski jest 
Wiceprzewodniczącym EPP – Europejskiej Partii 
Ludowej, największej partii w Parlamencie Euro-
pejskim. Dzięki temu ma szerokie kontakty mię-
dzynarodowe, niezbędne prezydentowi Warszawy, 
choćby w celu pozyskiwania kolejnych środków 
europejskich na inwestycje w naszym mieście. 
Dlatego jeżeli ktoś w nadchodzących wyborach 
samorządowych może zjednoczyć w Warszawie 
podzieloną na razie opozycję i postawić tamę 
groźnym demagogom z Prawa i Sprawiedliwości, 
to tylko Rafał Trzaskowski! 

Paweł Lech
przewodniczący Komisji Sportu, Rekreacji i Turystyki  

Rady m.st. Warszawy

Listopadowa sesja Rady 
Dzielnicy Praga-Południe 
polegała przede wszystkim 
na porządkowaniu spraw 
budżetowych. Oszczędności 
po rozstrzygniętych przetar-
gach zostaną spożytkowane 
głównie na zakupy inwesty-
cyjne dla szkół.

W tym miejscu warto również wspomnieć 
o dwóch ważnych wydarzeniach dotyczących 
naszej dzielnicy. Pierwszym z nich są kończące 
się konsultacje społeczne w sprawie przyszłego 
kształtu obwodnicy śródmiejskiej, o czym pisałem 
już w poprzednim numerze „Wiadomości Sąsiedz-
kich”. Należy jednak wskazać, iż poza konsultacja-
mi w sprawie obwodnicy mieszkańcy, którym 
zależy na jak najlepszym dopasowaniu drogi do 
istniejącej już zabudowy Grochowa, organizują 
debaty, spotkania w tej sprawie oraz inicjują pe-
tycje do władz Warszawy. Jedna z nich dotyczy 
budowy bezkolizyjnego skrzyżowania z ul. Grena-
dierów. Przypominam, iż w obecnie zapropono-

Z prac Rady Dzielnicy
wanym kształcie wjazd do tunelu pod 

rondem Wiatraczna znajduje się na wysokości ul. 
Stockiej. Takie rozwiązanie drogowe spowoduje, 
że światła przy skrzyżowaniu z ul. Grenadierów 
będą jedynymi na tej trasie od pomnika Lotnika 
(ul. Żwirki i Wigury oraz Wawelska). To oznacza 
paraliż komunikacyjny Grochowa. Korki podobne 
do tych przy pomniku Lotnika, smog i hałas. Stąd 
też apel do Prezydent m.st. Warszawy o podjęcie 
decyzji o przedłużeniu tunelu i lokalizację wjazdu 
do tunelu przed skrzyżowaniem z ul. Grenadie-
rów. Gorąco zachęcam do wsparcia petycji: „Trasa 
w tunelu pod Grenadierów”. 

Nowe nasadzenia na Pradze-Południe 
Przy ulicach na terenie Pragi-Południe roz-

poczęły się jesienne nasadzenia nowych drzew. 
W tym roku prace ogrodnicze mają jednak specy-
ficzny charakter. Wynika to faktu, iż na przełomie 
listopada i grudnia w Warszawie pojawi się około 
1200 drzew. Miejsca nasadzeń wskazane zostały 
przez samych mieszkańców. Jesienne nasadze-
nia prowadzone będą we wszystkich dzielnicach. 
W sumie w pasach przyulicznych oraz w parkach 
pojawią się 1192 nowe drzewa. Wśród nich znajdą 

się zarówno popularne brzozy, jarzęby, leszczyny 
czy lipy, jak również dorodne dęby, klony i plata-
ny, ale także mniej licznie występujące w stolicy 
jabłonie, grusze czy wiśnie. Wszystkie zasadzone 
rośliny objęte są trzyletnią pielęgnacją przez do-
stawcę. Mieszkańców Pragi-Południe najbardziej 
zainteresuje informacja, przy których ulicach poja-
wią się nowe drzewa. Najwięcej drzew, bo prawie 
30, pojawi się przy al. Waszyngtona oraz prawie 20 
przy ul. Kinowej. Dęby i klony zostaną zasadzone 
przy ul. Międzynarodowej. Również na Saskiej Kę-
pie, a konkretnie przy ul. Saskiej, pojawią się nowe 
klony, jabłonie i grusze. Na Gocławiu nowe nasa-
dzenia wykonane zostaną m.in. przy ul. Umińskie-
go, Jugosłowiańskiej oraz Fieldorfa. 

Wszystkie sadzone w ramach akcji drzewa były 
selekcjonowane przez dendrologów pod kątem 
trudnych miejskich warunków. Dodatkowo będą 
objęte opieką pielęgnacyjną przez najbliższe trzy 
lata. Same drzewa, które pojawiły się już na uli-
cach naszej dzielnicy, to kilkuletnie okazy, zazwy-
czaj mające od 6 do 10 lat. Ich obwód pnia sięga 
od 12 do nawet 40 cm. 

Karol Kowalczyk
wiceprzewodniczący Rady Dzielnicy

ojczyźnie, spotkało go przykre wydarzenie – dekret 
Bieruta odebrał mu ukochaną fabrykę. 

Kamionek stopniowo zmienia swój charakter. 
Stare fabryki znikają i ustępują miejsca nowym bu-
dynkom. W dawnych zabudowaniach fabrycznych 
powstają modne ostatnio lofty, lecz inne znikają 
z powierzchni ziemi… a mogłyby zachować daw-
ny klimat i charakter rejonu. Niestety inne wartości 
w dzisiejszych czasach liczą się bardziej…

Nadzieją mieszkańców jest realizowany przez 
władze dzielnicowe „Zintegrowany Program Rewi-
talizacji m.st. Warszawy do 2022 roku”, który zakła-

da dla Pragi-Południe objęcie szczególnym wspar-
ciem terenu Kamionka jako części poprzemysłowej 
dzielnicy, z zachowaną przedwojenną zabudową. 
Wszak nie bez znaczenia są problemy mieszkań-
ców. Przewodnicząca Rady Osiedla Kamionek Do-
rota Jankowska-Lamcha potwierdza troskę władz 
samorządowych o lepsze warunki życia w tej czę-
ści miasta: Wiele nadziei budzi plan odnowienia ży-
cia Kamionka. Podłączenie starych kamienic do sieci 
ciepłowniczej i ich modernizacja znacznie podniesie 
standard życia wielu naszych mieszkańców. Podkre-
śla także wagę historii zaklętej w znikających poma-
łu zabytkowych budynkach kwitnącego tu niegdyś 

przemysłu na czele z Fabryką Aparatów Elektrycz-
nych Szpotańskiego oraz Państwowymi Zakładami 
Tele- i Radiotechnicznymi Dzwonkowa. Niewiele już 
zostało z fabrycznego Kamionka – charakterystycz-
na ceglana brama przy Mińskiej dawnej Manufaktu-
ry Lnianej i Jutowej, ruiny PZO, stacja trafo. Najlepiej 
zachowała się FAE Szpotańskiego, otrzymała bowiem 
drugie życie za sprawą SWPS [Uniwesytetu Humani-
stycznospołecznego – dopisane AO] a pojedyncze 
budynki pofabryczne PZO oglądać jeszcze można na 
terenie Soho. Serce fabrycznego Kamionka bije jesz-
cze na Mińskiej…

Anna Oleksiak

cd. ze str. 1
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Droga niezgody – przypadek 
ul. Rodziewiczówny na Gocławiu
Mieszkańcy osiedla Park Ostrobramska II walczą 
o utrzymanie cichego i przytulnego zakątka do miesz-
kania znajdującego się przy tytułowej ul. Rodzie-
wiczówny. Obecnie trwają prace nad miejscowym 
planem zagospodarowania przestrzennego. Niestety 
wnioski aktywnych mieszkańców Gocławia nie zostały 
przyjęte. Obecne drogi i uliczki przy blokach w tym re-

jonie (zgodnie z prawem) należą – na zasadzie współwłasności – do mieszkań-
ców. Zmiana statusu ulic zwiększy natężenie ruchu, hałas czy – jak podkreślają 
mieszkańcy – uniemożliwi bezkolizyjne wyjeżdżanie z garaży. Infrastruktura 
chodników jest także nieprzystosowana do przeprowadzenia tamtędy pu-
blicznej drogi. Na terenie przyległym do wspomnianego osiedla postępuje 
budowa marketu budowlanego, rozbudowuje się CH Promenada. Mieszkańcy 
mają obawy, że ta część Gocławia nie tylko zablokuje się i zakorkuje, ale rów-
nież dociąży planowaną do otwarcia na ruch kołowy ul. Rodziewiczówny. Czy 
miejscy planiści z placu Bankowego usłyszą głos rodzin z Gocławia?

Skaryszewska 11 na Kamionku, czyli niesprawiedliwość 
w środku 2-milionowego miasta
Wielu z Państwa nie chce już być może słuchać czy czytać o reprywatyzacji. 
Sprawy te nas nie dotyczą, nie mieszkamy w takim budynku albo uważamy, 
że nie jest to najważniejszy problem w Warszawie. Należy łatać dziury, ukła-
dać chodniki, zwiększać liczbę połączeń autobusowych. Uważam jednak, że 
i jedno, i drugie jest ważne. Naruszający prawo, obyczaje oraz zasady współ-
życia społecznego proces reprywatyzacji ukazał jak w soczewce patologie 
samorządności wielkiej metropolii. Czy zatem inne sprawy takie jak wspo-
mniane nowe ulice, parki czy szkoły powstają w przejrzystym procesie inwe-
stycyjnym? Czy zaufanie raz nadszarpnięte można ot, tak, łatwo przywrócić? 
Czy tytułowi lokatorzy ze Skaryszewskiej 11, którym nowy właściciel grozi, że 

Nasze wspólne sprawy zdejmie na zimę dach, powinni znowu zaufać władzy w mieście i dzielnicy? 
Czy polityka „nic-nie-mogę” i „to-nie-my-to-oni” powinna znamionować sa-
morząd? Przypadek i wielkie problemy (życiowe) mieszkańców zniszczonej 
kamienicy na Kamionku są jednym z setek przykładów, jak samorząd nie 
poradził sobie z podstawowym zadaniem, jakim było zapewnienie bezpie-
czeństwa swoim członkom. Należy więc po raz kolejny przypomnieć, że to 
mieszkańcy z mocy prawa tworzą wspólnotę samorządową. Bez nich na nic 
burmistrz, urzędnik czy radny.   

Rok wyborczy za pasem. Jaki samorząd?
Wielkimi krokami zbliżają się wybory samorządowe. Wielu twierdzi, że to wła-
śnie te najważniejsze, że przełomowe, że wszystko zależy od tych wyborów. 
Z perspektywy radnego, ale również wyborcy trudno przyjąć takie podejście. 
Co 4 lata od 1990 roku wybieramy naszych przedstawicieli do władzy lokalnej. 
Wielu twierdzi, że to jedna z niewielu instytucji, która udała się Polsce i Pola-
kom. Przyznaję, samorząd sprawdził się i jest ważnym elementem polskiej de-
mokracji. Już w 2014 r. ukazał się raport organizacji pozarządowej o znaczącym 
tytule „Samorząd 3.0”, który jasno wskazywał, że samorząd potrzebuje nowego 
podejścia. Samorząd to nie tylko wodociąg, kanalizacja, drogi czy utrzymanie 
czystości. Samorząd 2017 r. w Polsce ma również funkcje opiekuńcze, zajmuje 
się edukacją czy rynkiem pracy. Od lat nie zmienia się jednak rola radnego. 
„Radny obowiązany jest kierować się dobrem dzielnicy i utrzymywać więź 
z mieszkańcami dzielnicy poprzez przyjmowanie zgłaszanych przez nich po-
stulatów i przedstawianiu ich organom dzielnicy do rozpatrzenia”. W wielkim 
skrócie znaczy to tyle co być blisko spraw zwykłych ludzi. Czy znają Państwo 
swoich radnych? Czy są blisko Waszych ważnych problemów? 

Szanownych czytelników proszę o przesyłanie pytań i sugestii mogących być 
przedmiotem kolejnych felietonów, a także wniosków w zakresie pracy radnego 
na adres: dlasocki@dariuszlasocki.pl.

Dariusz Lasocki
radca prawny, 

radny z Gocławia w Radzie Dzielnicy Praga-Południe
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Pod koniec marca bieżącego roku wiceprezy-
dent m.st. Warszawy Michał Olszewski zainau-
gurował akcję „Milion drzew”. Za pośrednictwem 
aplikacji na urządzenia mobilne mogliśmy sadzić 
swoje e-drzewa, tym samym wskazując miejsca, 
gdzie powinno pojawić się więcej zieleni. W ra-
mach jesiennych nasadzeń w całej stolicy do 15 
grudnia pojawią się 1192 drzewa. Wszystkie sa-
dzone przez nas drzewa były rekomendowane przez 
dendrologów do trudnych warunków miejskich. 
Pamiętając jednak o specyfice wielkiego miasta
przez pierwsze trzy lata nowo posadzonym roślinom 
zapewniliśmy dodatkową pielęgnację, nawożenie 

Grochów z „Milionem drzew”

i podlewanie – komentuje akcję na oficjalnej stro-
nie internetowej ratusza dyrektor Zarządu Zieleni 
m.st. Warszawy Marek Piwowarski. 

W ramach akcji sadzone są drzewa o obwodach 
pni od 12 do 40 cm, takie których wiek waha się 
od 6 do 10 lat. Dąb szypułkowy, klon jawor i klon 
pospolity pojawią się na ulicy Międzynarodowej. 
Natomiast Grochowska zyska lipę drobnolistną 
i klon pospolity, podobnie jak ulice Podskarbińska, 
Żupnicza i Waryńskiego. Z kolei na Waszyngtona 
zasadzono 10 lip drobnolistnych i aż 19 kaszta-
nowców czerwonych. Cztery graby pospolite ,,Fa-
stigata” pojawią się na ulicy Grenadierów. Dbamy 

o to by przyjęte przez nas „Standardy kształtowania 
zieleni w Warszawie” nie były jedynie kolejnym segre-
gatorem na półce w urzędzie. Zawarte tam wytycz-
ne są dla nas jasnymi dyspozycjami, jak kształtować 
miasto by było ono zielone – zapewnia na stronie 
internetowej Urzędu m.st. Warszawy prezydent 
Michał Olszewski.

Oprócz drzew w Warszawie do połowy grudnia 
pojawi się ponad 40 tysięcy krzewów, a w tym de-
renie, paprotniki i ozdobne trawy. Prace związane 
z jesiennymi nasadzeniami pochłoną w sumie  
1,1 mln zł. Trwające nasadzenia realizowane w ra-
mach akcji „Milion drzew” nie są ostatnimi. Cały 
czas możemy wskazywać miejsca, gdzie w naszej 
opinii powinny pojawić się nowe drzewostany,  
za pośrednictwem aplikacji „Milion drzew dla  
Warszawy” oraz „Warszawy 19115”. 

Olga Łęcka

Z okazji 99. Rocznicy Odzyskania Niepodległości 
Spółdzielnia Mieszkaniowa Ostrobramska oraz 
Szkoła Podstawowa nr 163 im. Batalionu Zośka 
zorganizowały okolicznościowy turniej tenisa sto-
łowego pod hasłem „Tenis stołowy dla wszystkich”. 

Turniej Tenisa Stołowego na osiedlu OSTROBRAMSKA
„Tenis stołowy dla wszystkich”  

tenis stołowy jako dyscyplinę sportu, 
która sprzyja integracji międzypoko-
leniowej oraz daje możliwość rywali-
zacji i wyłaniania zwycięzców w orga-
nizowanych turniejach tej dyscypliny 
sportu, której entuzjastów na osiedlu 
nie brakuje. Do organizacji turniejów 
zaprasza osiedlową szkołę oraz wła-
dze samorządowe – Urząd Dzielnicy 
Praga-Południe i Samorząd Miesz-
kańców Osiedla Grochów Południo-
wy, a także liczne firmy znajdujące
się na terenie Spółdzielni.

Po raz kolejny „niepodległościowy 
turniej” objął patronatem honorowym Rzecznik 
Praw Obywatelskich Minister Marek Michalak, 
przekazując zawodnikom życzenia sukcesów 
w sportowej rywalizacji. 

W poszczególnych kategoriach wiekowych ry-
walizacja była niezwykle zacięta i emocjonująca, 
a rozgrywane mecze stały na wysokim poziomie 
sportowym.

W listopadzie Szpital Grochowski zyskał nowe 
wyposażenie i nowoczesną pracownię. W ośrodku 
medycznym pojawił się nowoczesny kardioangio-
graf, umożliwiający m.in. wykonywanie zabiegów 
elektrofizjologicznych, np. ablacji, wszczepienia
kardiowertów-defibrylatorów. Pokazuje on trój-
wymiarowy obraz serca, pomocny przy skompli-
kowanych zabiegach medycznych.

Szpital Grochowski jest jedyną miejską pla-
cówką medyczną z tego rodzaju urządzeniem. 
Do tej pory tylko dwa prywatne ośrodki mogły 
pochwalić się kardioangiografem. Urząd m.st. 
Warszawy chwali się zakupem sprzętu me -
dycznego: […] aparat Philipsa jest znakomicie 
zintegrowany z innymi systemami elektrofizjolo-
logicznymi, używanymi podczas zabiegów abla-
cji. Pozwala to na wyświetlanie i analizę obrazów 

Szpital Grochowski z nowym sprzętem 
pochodzących z różnych systemów na zbiorczym 
monitorze, co niezwykle usprawnia pracę zespo-
łu lekarskiego. Obraz z monitora może być też 
przekazywany do sali wykładowej, co znacząco 
poprawi jakość dydaktyki podczas kursów dla le-
karzy specjalizujących się w kardiologii bądź elek-
trofizjologii. Dodatkowo w tak zwanej sterowni, 
czyli miejscu gdzie siedzą lekarze nadzorujący 
lub pomagający w wykonaniu zabiegu, wszystkie 
systemy są sprzężone w jedna całość co również 
usprawnia pracę – czytamy na stronie www.
um.warszawa.pl. 

Sam sprzęt pochłonął z budżetu miasta 2,5 mln 
złotych. Ponadto w ramach działań związanych 
z modernizacją placówki odnowiono pomiesz-
czenie magazynowe, techniczne, sterownie, salę, 
w której pacjent przygotowywany jest do zabie-

gu, i przede wszystkim salę zabiegów, w której 
zainstalowany został kardioangiograf. 

Nowy sprzęt w Szpitalu Grochowskim jest bar-
dzo cenny ze względu na duże zapotrzebowanie. 
Według informacji podanych przez Urząd m.st. 
Warszawy główną przyczyną zgonów mieszkań-
ców stolicy są choroby układu krążenia. W 2014 
roku 42,3% zgonów mężczyzn i 47,4% zgonów 
kobiet związane było z tego rodzaju chorobami. 

Szpital Grochowski w ostatnich latach jest suk-
cesywnie modernizowany. Od stycznia br. trwają 
prace budowlane w pawilonie V, w którym znaj-
duje się Przychodnia Przyszpitalna, Oddział Neu-
rorehabilitacji i Oddział Chirurgii Onkologicznej. 
Ponadto w ramach inwestycji powstanie dodat-
kowa kondygnacja stworzona na potrzeby Od-
działu Chemioterapii. Prace według planów mają 
potrwać do III kwartału 2018 roku. 

Olga Łęcka

Tegorocznymi zwycięzcami zostali:
• W kategorii dorośli: Jarosław Laszuk
• W kategorii juniorzy: Bartosz Kosiński
• W kategorii młodzież: Oliwia Rzepiel

Wszyscy uczestnicy turnieju otrzymali na-
grody rzeczowe, a najlepsi puchary, medale 
i dyplomy.

Anna Oleksiak

Zarząd i Rada Nadzorcza Spółdzielni Mieszka-
niowej Ostrobramska przywiązują dużą wagę do 
propagowania zdrowego stylu życia oraz upo-
wszechniania mody na aktywny wypoczynek 
swoich mieszkańców w miejscu ich zamieszkania. 
Od ponad 10 lat władze Spółdzielni popularyzują 

23 listopada na Grochowie wzdłuż al. J. Waszyngtona rozpoczęły się jesienne nasadzenia drzew. 
Nie byłoby w tym nic niezwykłego, gdyby nie fakt, że ich lokalizację podaliśmy sami! 
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Grudzień. W sklepach trwa zakupowy szał, 
w domach wielkie sprzątanie, a na ulicy ła-
twiej spotkać Świętego Mikołaja niż wolne 

miejsce parkingowe. To może oznaczać tylko jedno 
– Boże Narodzenie za pasem. Czy Wy też dacie się 
opętać tej świątecznej gorączce? Postaramy się temu 
zapobiec, a pomoże nam w tym szereg ciekawych 
wydarzeń kulturalnych, które przygotowaliśmy dla 
Was w ostatnim miesiącu tego roku.

W piątek 15 grudnia czekamy na wszystkich mi-
łośników międzywojennej Warszawy,  „warsiawskie-
go” folkloru i szemranej gadki. O godz. 18 rozpocz-
nie się premierowa, pierwsza publiczna prezentacja 
na dużym ekranie albumu „Praga Gada. Wiechem”, 
przygotowanego przez Fundację Animacja. Jest to 
pierwszy komiks adaptujący przedwojenne felieto-
ny Stefana Wiecheckiego. W programie znajdą się 
też wspomnienia praskich seniorów oraz prezenta-
cja najzabawniejszych felietonów Wiecha.

Następnego dnia o godz. 20 zatańczymy w ryt-
mie swinga. Potańcówki studia tańca SWINGOUT.
PL już na stałe wpisały się w taneczną mapę War-
szawy i w grudniu po raz kolejny zawitają na nasz 
parkiet. Miłośników muzyki jazzowej i przedwo-

Grudzieƒ w CPK

Chór dziecięcy MILLE VOCI oraz Grupa Wokalna za-
praszają na kolejny niezwykły koncert – tym razem 
pobawią się z publicznością w audycję radiową, 
a świąteczne przeboje zagrają z nimi na żywo wspa-
niali muzycy. 

Wydarzenie to będzie finałem projektu „Gwiazd-
kowe przeboje w Radiu SZEPTEM”, który miał na celu 
przybliżyć dzieciom i młodzieży świat radia. Miał on 
też zachęcić ich do pracy nad głosem oraz stworze-
nia własnego radia, nawet jeśli miałoby ono być tylko 
tworem wyobraźni i zabawą. 

Chórzyści mieli okazję nagrywać własne audy-
cje dla swych rodziców i opowiedzieć o tym, co dla 
nich ważne, co lubią robić, co chcieliby przekazać 
dorosłym w imieniu wszystkich dzieci i za co dzię-
kują najbliższym. Zaprzyjaźnieni starsi koledzy ze 
Szczecina poprowadzili warsztaty dla całego chóru 
– siedemnastoletnia pianistka Hania skupiła się na 
emisji głosu, a młody radiowiec Jakub opowiedział 
o pracy w radiu i przygotował zabawy integracyjne 
z zadaniami dla dzieci. Każdy mógł się sprawdzić 
w roli dziennikarza radiowego i poczuć, na co należy 
zwrócić uwagę, gdy głos stanowi jedyne narzędzie 
komunikowania się z innymi, a mówiący nie może 

Koncert dla całej rodziny – radiowo i świątecznie z Chórem MILLE VOCI
wesprzeć się mimiką czy gestem. Absolwentki chóru, 
czyli Grupa Wokalna, otrzymały trudniejsze zadanie 
– w czasie przejażdżki zabytkowym tramwajem po 
Warszawie miały nagrać audycję radiową o naszym 
mieście i mijanych podczas wycieczki miejscach. 
Z uwagi na niesamowity hałas w starym pojeździe 
zadanie to okazało się nie lada wyzwaniem, a dziew-
częta musiały wykorzystać swój głos w nowy dla 
siebie sposób, pokonać tremę i mówić głośno lub 
śpiewać w komunikacji miejskiej, jak nigdy dotąd. 
Teraz czas na podsumowanie całej radiowej przygo-
dy. Chór MILLE VOCI wraz z fantastycznymi muzykami 
zaprasza na spektakl pełen niespodzianek. Koncert, 
który będzie przypominał audycję radiową. Usłyszy-
my ulubione świąteczne piosenki znane z radia, ale 
w nowych aranżacjach. Będzie to okazja do spotkania 
z grochowskich chórem, jak również zatrzymania się 
na chwilę w przedświątecznym pośpiechu i spędze-
nia czasu z bliskimi przy dobrej muzyce. 
Koncert „Gwiazdkowe przeboje w Radiu SZEPTEM” 

niedziela, 17 grudnia, godzina 17:00, 
Centrum Promocji Kultury, ul. Podskarbińska 2, 

Praga-Południe WSTĘP WOLNY
Zofia Krystman

jennych amerykańskich tańców swingowych, 
a także wszystkich chcących przekonać się, jak 
wyglądały szalone potańcówki za oceanem, za-
praszamy do CPK już 16 grudnia. Więcej infor-
macji o zapisach i biletach znajdziecie na stronie 
www.swingout.pl.

W niedzielę 17 grudnia proponujemy Wam 
koncert nie tylko dla dzieci. Młodzi wykonawcy 
z Chóru Dziecięcego Mille Voci, przygotowani do 
występu przez Karolinę Oczodajewską oraz Xenię 
Zawanowską, zaprezentują zgromadzonej w CPK 
publiczności współczesne, autorskie utwory w dy-
namicznych aranżacjach. Przy tej okazji musimy 
przypomnieć, że nasza sala mieści tylko 180 osób, 
więc spieszcie się! Początek już o godz. 17.

Po weekendowych szaleństwach taneczno-
-muzycznych musimy odrobinę zwolnić tempo. 
W środę, 20 grudnia polecamy wykład z cyklu 
„Spotkania ze sztuką”. Tematem prelekcji będzie 
„Paragone, czyli spór o pierwszeństwo sztuk”. Za-
stanawialiście się kiedyś, która z dziedzin sztuki 
jest tą wiodącą? Co jest ważniejsze: malarstwo 
czy rzeźba? Problem ten już w XVI wieku stał się 
przedmiotem ankiety, ale… więcej dowiecie się, 
jeśli nas odwiedzicie i wysłuchacie tego, co ma do 
powiedzenia Pan Marek Płucieniczak.

Dla tych z Was, którzy za faworyta w tym spo-
rze bezsprzecznie uważają literaturę, również 
mamy tego dnia propozycję. O godz. 19 startuje 
Klub Mola Książkowego. Jeśli chcielibyście w mi-
łej, swobodnej atmosferze porozmawiać o ulu-
bionych tytułach, to jest to impreza właśnie dla 
Was. Tematem grudniowego spotkania będzie 
„Wszystko ma swój czas” autorstwa Karla Ove 
Knausgarda.

Koncertowy rok kończymy spotkaniem z „Pra-
skim Bluesem”. To już siódma edycja tej wciąż roz-
wijającej się imprezy, której ideą jest prezentacja 
różnych gatunków bluesa, granych i śpiewanych 
przez szerokie grono warszawskich muzyków. 
Spotkanie poprowadzi niezastąpiony Zbyszek Ję-
drzejczyk, znany z występów w grupie Blues Time, 
a kogo zobaczymy w grudniu na scenie? Sprawdź-
cie sami, startujemy 28 grudnia o godz. 20 . 

I to by było na tyle, jeśli chodzi o rok 2017. Bar-
dzo Wam dziękujemy, że obdarzyliście nas zaufa-
niem i cały czas byliście z nami. Mamy nadzieję, że 
nie zmieni się to w nowym roku, a jeśli przyprowa-
dzicie do nas swoich przyjaciół, sąsiadów i rodziny, 
będziemy zaszczyceni  .  

Wojciech Matz

Grochów „Sted go”
W dniu 26 listopada w Teatrze Akt odbyła się 
premiera spektaklu grupy Grochów Grochów 
„Sted go”. 

Poszukiwania wątków grochowskich zaprowa-
dziły grupę do postaci poety Edwarda Stachury, 
który kilkanaście lat mieszkał na Grochowie. Po-
ezja urzeczywistniła się nie tylko za pomocą słowa, 
ale także ruchu, muzyki i plastycznego obrazu. Na 
dwóch spektaklach był komplet widzów, następne 
prezentacje w przyszłym roku.

Marek Kowalski fo
t. 
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Temat wprowadzenia w Polsce waluty euro zszedł ostatnio na dalszy plan. 
Wracamy więc do niego, szczególnie że obecne władze prezentują coraz 
większy eurosceptycyzm. Jednocześnie wielu jej przedstawicieli, w tym po-
słów, swoje oszczędności lokuje w walucie europejskiej, a nie w złotówkach. 

W jednej z niedawnych dyskusji w sprawie euro wzięli udział: prof. Stanisław 
Gomułka, prof. Dariusz Rosati, dr Maciej Stańczuk oraz Janusz Jankowiak – eks-
perci specjalizujący się w dziedzinie ekonomii, finansów i spraw zagranicznych. 
Ich zdaniem dzisiejsza sytuacja gospodarcza Polski stanowi dobry moment na 
podjęcie decyzji o przyjęciu euro.

Mity
Ewentualnemu wprowadzeniu w Polsce euro towarzyszy szereg nieprawdzi-

wych przekonań. Są one podsycane przez partie populistyczne lub powtarzane 
ze względów czysto politycznych. W ich kreowaniu mają także udział banki, 
które zarabiają na różnicach kursowych i wyższych ratach spłat kredytów i po-
życzek. Mity owe w dużej mierze wynikają z doświadczeń związanych z zakoń-
czonym już kryzysem strefy euro. Trzy podstawowe z nich to: 
1. Mit dekonwergencji: obawa, że nie uda się przybliżyć wskaźników go-

spodarczych Polski do wskaźników pozostałych państw strefy. Przykłady 
państw, które przyjęły euro, tego nie potwierdzają.

2. Mit, że własna waluta zwiększa konkurencyjność. W krótkiej perspektywie 
jest to możliwe, jednak w długim okresie pobudzona inflacja niweluje ją.

3. Mit, że transfery fiskalne stanowią antidotum na zagrożenia dla sektora 
bankowego. Jest to jednak błędna opinia, podtrzymywana przez banki, 
które na takich transferach oraz na wahaniach kursowych zarabiają.

Rzeczywistość
Wejście Polski do strefy to realne korzyści dla gospodarki. Dotyczą one tak-

że, bezpośrednio i pośrednio, nas – obywateli. Oto podstawowe z nich:
1. Ustalenie sztywnego kursu wymiany na poziomie 3,5/4 : 1, które spowoduje 

realny wzrost wartości naszych płac i emerytur nawet o 20-25%. 

2. Ułatwienie przepływów ludności, w tym także w ramach turystyki i wypo-
czynku.

3. Ujednolicenie waluty - pomoże kredytobiorcom prywatnym posiadającym 
kredyty w walutach obcych z uwagi na przelicznik wobec euro. 

4. Brak konieczności utrzymywania wysokich rezerw walutowych, co uwolni 
środki na cele społeczne, w Polsce ich dzisiejszy poziom to 110 mld $.

5. Wymuszone uzdrowienie finansów publicznych ułatwiające reformy inwe-
stycyjne.

6. Wzrost inwestycji wynikający z ułatwień kredytowych, stabilnego plano-
wania finansowego i braku ryzyka walutowego.

Podsumowanie
Zwlekanie z decyzją jest dla Polski niekorzystne. Po Brexicie pogorszyła się 

sytuacja państw spoza strefy euro. Powstaje bowiem nowy układ europejski 
oparty o zwiększoną integrację w tej strefie. Gotowość wejścia do niej zgłosiły 
już Bułgaria, Chorwacja, Rumunia, a rozważają ją poważnie nawet Węgry. Polska 
staje się outsiderem Europy Środkowo-Wschodniej i całej Unii Europejskiej. 

Powstanie wspólnego budżetu strefy euro doprowadzi do naszej margina-
lizacji w obszarze budżetu UE i dostępności do unijnych funduszy. Będziemy 
mieli także coraz mniejszy wpływ na decyzje w sprawach Unii Europejskiej. 
Już dziś to państwa strefy euro mają decydujący głos w Radzie ds. Ekonomii 
i Finansów Unii Europejskiej.

Jednak strefa euro to nie tylko kwestie finansowe i gospodarcze. To także 
idea tworzenia silniejszych podstaw bezpieczeństwa jej obszaru. W obliczu za-
grożenia państwa strefy z pewnością będą kierowały się większą solidarnością 
wobec jej członków, niż wobec państw spoza niej. 

Przed wszystkimi środowiskami proeuropejskimi staje istotne zadanie prze-
konywania do pomysłu przyjęcia przez Polskę europejskiej waluty. W przeciw-
nym razie nie będziemy liczącym się członkiem Unii Europejskiej. Stowarzy-
szenie SEDNO zamierza włączyć się do tych działań.

Pełny tekst naszego opracowania znajduje się w wydaniu internetowym. 
Zachęcamy Państwa do kontaktu i dyskusji pod adresem e-mail: stowarzy-
szenie.sedno@gmail.com. 

Zarząd Stowarzyszenia SEDNO

Spo∏eczeƒstwo obywatelskie

Euro w Polsce. Mity i rzeczywistość
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OGŁOSZENIA  DROBNE

Na naszych łamach można zamieścić 
dwa typy ogłoszeń drobnych:

• ogłoszenie tekstowe o objętości do 20 wyrazów  
 – płatne 16 zł (brutto),
• ogłoszenie w ramce 43 x 20 mm  
 – płatne 43,05 zł (brutto).

Zamówienia można dokonać do 20 dnia poprzedniego 
miesiąca pod numerem tel. 22 810 26 04 lub adresem  
e-mail: drobne.pragapoludnie@wiadomoscisasiedzkie.pl.

Ogłoszenia publikujemy po wcześniejszym 
opłaceniu (gotówką lub przelewem).

Z¸OTA RÑCZKA
+ ELEKTRYKA
+ SK¸ADANIE MEBLI
tel. 503 150 991

OCIEPLANIE BUDYNKÓW,
MYCIE, MALOWANIE

Tel. 660 473 628

 WiadomoÊci Sàsiedzkie Grochów – miesi´cznik mieszkaƒców Grochowa i okolic
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Jesteśmy uczestnikiem programu

• ZATRUDNIMY STUDENTA DO BIURA RACHUN-
KOWEGO W STAREJ MIŁOŚNIE. ZAINTERESOWA-
NYCH PROSIMY O KONTAKT. TEL. 22 773 31 31

• KUPIĘ STARE PROSPEKTY, KATALOGI 
MOTORYZACYJNE. TEL. 600 817 479

Od 1 grudnia możemy już zgłaszać swoje pomysły 
na wykorzystanie pieniędzy z miejskiego budże-
tu. Naszej dzielnicy w ramach edycji na rok 2019 
przyznano 4 920 000 zł. Kwotę podzielono na 
osiem obszarów lokalnych: 
• Kamionek (322 239,55 zł)
• Grochów Centrum (376 634,74 zł)
• Grochów Północny (564 512,06 zł)
• Saska Kępa (757 327,73 zł)
• Grochów Kinowa (222 176,85 zł)
• Przyczółek Grochowski (114 339,91 zł)
• Grochów Południowy (804 828,79 zł)
• Gocław (1 019 940 zł). 

Za nami już cztery edycje budżetu partycypacyj-
nego, w których warszawiacy zdecydowali o prze-
znaczeniu prawie 200 mln zł z budżetu stolicy. 
Zrealizowaliśmy do tej pory prawie półtora tysiąca 
pomysłów. Każdy tydzień przynosi nowe informacje 
o otwartych siłowniach, placach zabaw, zrealizo-
wanych warsztatach dla seniorów i młodszych war-
szawiaków. Cieszę się, że przestrzeń naszego miasta 
zmienia się dzięki mieszkańcom i ich pomysłom. 

Ruszyła kolejna edycja budżetu partycypacyjnego
Kolejny raz zachęcam do aktywnego włączenia się 
w realizację budżetu partycypacyjnego, poprzez 
zgłaszanie projektów, udział w dyskusjach i głoso-
waniu. Przed nami pierwszy, bardzo ważny etap, 
podczas którego warszawiacy mogą zgłosić pomysły 
dotyczące zadań inwestycyjnych, np. budowy placu 
zabaw czy też różnego rodzaju działań na rzecz inte-
gracji społeczności lokalnej – mówi Hanna Gronkie-
wicz-Waltz, prezydent stolicy, dla oficjalnej strony
internetowej Urzędu m.st. Warszawy.

Idą zmiany!
Jak każda edycja, i ta niesie ze sobą zmiany. Po 

pierwsze, papierowe formularze, za których po-
średnictwem możemy zgłaszać pomysły na działa-
nia i inwestycje, zawierają instrukcje i podpowiedzi 
związane z wypełnianiem poszczególnych pól. Po 
drugie, w formularzu możemy zgłaszać osobę od-
powiedzialną do kontaktu spośród projektodaw-
ców danego pomysłu. Po trzecie, już na etapie dys-
kusji osoby, które zgłosiły projekt, mogą nanieść do 
niego zmiany. Po czwarte, zmienił się sposób po-
pierania projektów. Na liście poparcia projektu nadal 
trzeba zebrać 30 podpisów mieszkańców Warszawy, 
ale co najmniej 15 osób musi być mieszkańcami 
danego obszaru dzielnicy (w przypadku zgłoszenia 
projektu o charakterze lokalnym) lub danej dzielni-

cy (w przypadku zgłoszenia projektu o charakterze 
ogólnodzielnicowym) – czytamy na oficjalnej stro-
nie Urzędu m.st. Warszawy. I co najważniejsze, re-
alizowane będą tylko te projekty, które uzyskały 
minimum 30 ważnych głosów w danym obszarze. 

Pomysły realizowane w roku 2019 można 
zgłaszać do 22 stycznia 2018 za pośrednictwem 
formularza papierowego dostępnego w urzędach 
dzielnic bądź internetowo dzięki witrynie app.twoj-
budzet.um.warszawa.pl. Formularze tradycyjnie 
należy złożyć osobiście bądź listownie w urzędzie 
dzielnicy z dopiskiem „Budżet partycypacyjny 2019”. 
Zgłoszone projekty weryfikowane będą od 23 sty-
cznia aż do 8 maja. Głosowanie zaplanowane jest 
na drugą połowę czerwca, a ogłoszenie wyników 
tradycyjnie nastąpi w pierwszej połowie lipca. 

Jakie pomysły można zgłaszać?
Na wykorzystanie pieniędzy z miejskiego bu-

dżetu możemy zgłaszać pomysły związane ze 
sportem, kulturą, edukacją, ochroną środowiska, 
zielenią miejską itp., które należą do kompetencji 
urzędu dzielnicy bądź stołecznych jednostek ad-
ministracyjnych, m.in. Zarządu Oczyszczania Mia-
sta, Zarządu Dróg Miejskich. 

Piąta edycja budżetu partycypacyjnego orga-
nizowana jest pod hasłem: „Przyszłość Warszawy 
leży w Twoich rękach”. 

Olga Łęcka

tel. 884 864 592
MONTAŻ   SPRZEDAŻ

Stara Mi∏osna
tel. kom. 502 866 525
www.pensjonatseniora.com.pl

PENSJONAT
SENIORA

ca∏odobowa opieka
piel´gniarska
pobyt opiekuƒczo-leczniczy
opieka po udarze mózgu
i rehabilitacja
pobyt krótko- i d∏ugoterminowy
oraz dzienny
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AGENCJA UBEZPIECZENIOWA
Monika Chruścińska
ul. M. Kajki 64, 04-621 Warszawa
tel.: 502 790 542
e-mail: aninubezpieczenia@wp.pl

Oferujemy ubezpieczenia Firm Proama i Generali 
oraz 11 innych Towarzystw.

Przygotujemy najlepszą cenowo ofertę. Przyjdź i sprawdź. Warto!

U nas zawrzesz polisę:
- komunikacyjną,
- majątkową,
- na życie,
- szkolną i turystyczną,
- dla firm.


